
ناترازی گاز در زمستان سخت

به نظر می رسد ناف ما ایرانیان را با ناترازی بریده اند 
و اگر روزی کســری و کمبــودی در زندگی ما وجود 
نداشته باشد، روزمان به شب نمی رسد. یک زمانی برای 
برنج صف می کشیدیم و زمانی دیگر برای بنزین. گاهی 
برای گوشت مرغ و زمانی در به در برای خرید روغن. این 
ناترازی ها هر کدام در یک مقطعی و بازه زمانی خاصی 
و به علت مشــخصی به وجود آمده بودند. با این حال، 
چند سالی است که کشــور ما درگیر بیماری مزمنی 
شده به نام ناترازی انرژی. ناترازی انرژی در کشوری که 
خود یکی از بزرگترین معادن انرژی در جهان به شمار 
می رود طنز تلخی است که حکایتی شنیدنی دارد. بعد 
از کمبود و ناترازی های برق و آب در فصل تابســتان، 
این بار نوبت به کمبود گاز در فصول پاییز و زمســتان 

رسیده است.
دلایل و عوامل داخلی و خارجی زیادی برای ناترازی 

گاز طبیعی وجود دارد که مهمترین آنها عبارتند از؛
الف( عدم تولید کافی

با توجــه به مصرف زیاد گاز، هم در بخش خانگی و 
هم در بخش صنعتی، نیازمند افزایش تولید و برداشت 
از میدان هــای گازی بــه خصوص میادین مشــترک 
می باشیم، که البته در حال حاضر این نقیصه در کشور 
ما وجود داشــته و به نظر می رســد اراده  عملی برای 

برطرف کردن آن هم وجود ندارد.
ب( عدم توجه به زیرساخت 

پیشرفت و توسعه هر کشوری در مرحله اول مرهون 
توجه به زیرساخت ها آن می باشد. نفت و گاز به عنوان 
صنایع مادر کشــور ما از این قاعده مســتثنی نیست. 
رییس جمهور محترم، آقای دکتر پزشکیان، در اولین 
مصاحبه زنده خود از نیازمندی کشور به ۲۵۰ میلیارد 
دلار ارز برای توسعه کشور گفتند. از طرفی جواد اوجی، 
وزیر نفت دولت سیزدهم با اشاره به اینکه » در حوزه 
نفت، پتروشیمی و صنایع بالا دست و پایین دست نیاز 
به ۲۰۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری است« اوج نیاز به 
توجه به زیرساخت های انرژی کشور و سرمایه گذاری 

را نشان دادند.
ج( مصرف بی رویه

ســهم مصرف گاز طبیعی در سبد انرژی ایران بیش 
از ۷۰ درصد می باشــد. بنابراین مصرف بی رویه گاز در 
خانوارها و مناطق مسکونی و همینطور صنایع انرژی بر 
با بازدهی کم بیشترین نقش را در افزایش مصرف گاز 
طبیعی داشته اند. مصرف گاز طبیعی در کشور را حدود 
۳.۵ برابر دنیا برآورد کرده اند. بنابراین  در کنار تقویت 
فرهنگ عمومی مصرف و ارایه آموزش های لازم به مردم 
باید جاهایی که اتلاف گاز وجود دارد را مســدود کرد. 
این اتلاف انرژی از چاه ها و فلرهای پالایشگاه های گازی 

تا شبکه های توزیع و خطوط انتقال را شامل می شود.
د( صنایع گاز خور

اقتصاد کشور ما انرژی محور است. اکثر صنایعی که 
در کشــور ما وجود دارند از جمله پتروشیمی، فولاد، 
نیروگاه ها و ... صنایع گازخور هستند و مصرف و هدر 
رفت گاز بالایی دارند. در مواردی که دولت با مشــکل 
ناترازی گاز مواجه می شود ناگزیر است با ترجیح »خانه 
بر کارخانه« نسبت به رفع ناترازی اقدام کند. از طرف 

دیگر به دلیل وجود تحریم های ظالمانه بین المللی علیه 
صنایع کشورمان بخش زیادی از صنایع به روز نشده و 
از این طریق هدر رفت گاز زیادی در بخش های تولید، 

انتقال و مصرف گاز به وجود می آید.
اگر چه عوامل هدررفت گاز بسیارند ولی برای کاهش 
این ناترازی هــم راه های زیادی وجود دارد که در این 
نوشتار ب برخی از مهم ترین های آنها اشاره خواهد شد؛

۱. فرهنگ ســازی و اصلاح الگوی مصرف انرژی در 
کشور می تواند تا حد زیادی از هدر رفت گاز جلوگیری 
کند. الگوی مصرف در کشــور ما به شــکل »رندگی 
لحظه ای« می باشــد، گو اینکه اصــلا آینده ای برای 
زندگی وجود ندارد. این موضوع اینقدر فراگیر شده که 
مقام معظم رهبری سال ۸۸ را سال »... اصلاح الگوی 

مصرف« نام نهادند.
۲. بــه روزآوری صنایع و سیســتم ها تا حد زیادی 
می تواند به کاهش ناترازی گاز کمک کند. برای به روز 
کردن صنایع نیازمند ارز آوری و سرمایه گذاری داخلی 
و خارجی بسیاری هستیم که این امر مستلزم برداشته 
شــدن موانع ســرمایه گذاری از جمله قوانین دست و 
پاگیــر داخلی و رفع تحریم هــای ظالمانه بین المللی 

هستیم.
۳. بــا اســتفاده از انرژی هــای پاک مثــل انرژی 
خورشــیدی، بادی و همین طور اســتفاده از وسایلی 
مثل آبگرمکن خورشــیدی می توان تا حد زیادی در 
مصرف گاز صرفه جویی کرد. ضمن اینکه در این حالت 
می توان از هدر رفت گاز در نتیجه انتقال در لوله های 
انتقال جلوگیــری نمود. نکته مهمی که در اینجا باید 
به آن اشــاره کرد این اســت که نهادهای مربوطه در 
صورت اســتفاده از وســایلی که با انرژی خورشیدی 
کار می کننــد، باید خدمات پــس از فروش آنها را نیز 
در اختیــار هموطنان قرار دهند. بــه عنوان مثال در 
دولت دوازدهم طرح اســتفاده از آبگرمکن خورشیدی 
در روســتای »بره مل« از استان کهگیلویه و بویراحمد 
به خوبی اجرا شــد ولی متاســفانه به دلیل گاز کشی 
از طریق لوله و همچنیــن عدم وجود خدمات پس از 
فروش برای آبگرمکن ها عملا این طرح منسوخ شده و 

دیگر کسی پیگیر ماجرا نشده است.
۴. اصلاح قیمت های حامل های انرژی از جمله گاز 

یکی دیگر از روش های جلوگیری از
اتلاف گاز می باشــد. این اصــلاح چنانچه با هدف 
حمایت از دهک هــای کم برخــوردار جامعه صورت 
گیرد ضمن جلوگیری از اتلاف منابع، کمک به رشــد 
اقتصادی کشــور و بهبود معیشــت نیازمندان سبب 

برقراری عدالت در جامعه خواهد شد.
۵. توسعه میادین گازی می تواند ب دو صورت خود 
را نشان دهد. اول اینکه با به روز رسانی میادین قبلی و 
افزایش بهره وری آنها زمینه کاهش ناترازی گاز را فراهم 
نمود و دوم اینکه با انجام تحقیقات گســترده و کشف 
میادین جدید و همینطور بهره برداری از میادین کشف 
شــده اقدام به استحصال گاز نموده و میزان کسری را 
از کاهش داد. یکی از این میادین که پیشــرفت آن با 
رشد لاک پشــتی پیش می رود »میدان گازی مختار« 
در حوالی شــهر یاسوج است که در صورت بهره بردای 
ضمن کمک به کسری گاز ســبب اشتغال زایی برای 

حدود ۱۵۰۰ نفر از جوانان منطقه می گردد .
۶. در کنار موارد ذکر شــده در بالا، رعایت »مبحث 
۱9 مقــررات ملی ســاختمان« می تواند تا حد زیادی 

جلوی اتلاف انرژی را بگیرد.

   رحمن پاداش  
   فعال سیاسی-اجتماعی

یادداشت

بنا بر اعلام رئیس سازمان شیلات ایران
صید کوسه ماهی در خلیج فارس و 

دریای عمان ممنوع شد
رئیس سازمان شیلات ایران با تاکید بر اینکه کوسه 
ماهیان از گونه های در معرض انقراض هستند، اظهار 
کــرد: صید اختصاصی این آبــزی در خلیج فارس و 
دریای عمان ممنوع است.حســین حسینی، معاون 
وزیر و رئیس سازمان شیلات ایران، درباره صید کوسه 
ماهیان اظهار کرد: در خصوص صید کوســه ماهیان 
و فعالیــت اختصاصی در این زمینــه، مجوزی صادر 
نمی شــود. همچنین ممنوعیت صــادرات این گونه 
ارزشــمند را نیز مقرر کردیم که انگیزه ای برای صید 
آن وجود نداشــته باشد.او افزود: برای حفاظت از این 
گونه ها نیز یگان حفاظت دریایی و سازمان حفاظت 
محیط زیســت با یکدیگر همکاری دارند، اما مسئله 
مهم دیگر این است که باید فرهنگ سازی انجام شود 
تا در خورها و مناطق حســاس و مناطق اعراب برای 
فعالیت های صید و صیادی ملاحظات زیست محیطی 
وجود داشــته باشــد که عملا صید غیرمجاز است.

رئیس سازمان شیلات ایران تأکید کرد: برای مناطق 
حساس دریایی که زیستگاه گونه های ارزشمند آبزی 
است، مجوز صیادی صادر نمی شود. کوسه ماهیان از 
گونه های در معرض انقراض هستند و صید اختصاصی 
این آبزی در خلیج فارس و دریای عمان ممنوع است.

خبر

 افزایش سن و کاهش کیفیت زندگی
 جمعیت سالمندی

براساس گزارش ها جمعیت سالمند کشور درحال افزایش 
است و نگهداری از آن ها به دلیل تنها زندگی کردن تبدیل 
به یک چالش برای این گروه سنی شده است.»اگر نتوانیم 
روند جوانی جمعیت را تغییر دهیم تا ۳۰ ســال آینده از 
هر ۳ نفر ایرانی یک نفر سالمند خواهد بود.« این جمله 
را علیرضا رئیسی، معاون بهداشت وزارت بهداشت گفته 
است. گزارش های اخیر وزارت بهداشت هم نشان می دهد 
اگر رشــد جمعیت با همین روند فعلــی ادامه پیدا کند 
جمعیت ایران در سال ۱۴۸۰ به ۵۰ میلیون نفر می رسد و 
این یعنی رشد جمعیت سالمندی و پیر شدن جامعه ایران. 
وضعیتی که از همین امروز هم می شود نشانه های آن را 
دید.اوایل آبان امســال بود که صابر جباری، رئیس مرکز 
جوانی جمعیت، سلامت خانواده و مدارس وزارت بهداشت 
گفت که: براساس ارزیابی های انجام شده در سال ۱۴۰۳، 
اگر آغاز ســن سالمندی را ۶۰ ســالگی در نظر بگیریم، 
سالمندان حدود ۱۱.۵ درصد از جمعیت کشور را تشکیل 
می دهند که ۴۷.۷ درصد مرد و ۵۲.۳ نیز زن هستند. بر 
همین اساس ایران هم مانند بسیاری از کشورهای جهان 
در مسیر زنانه  شــدن سالمندی پیش  می رود.همچنین 
علیرضا نمازی متخصص ســالمندی، به مهر گفته که: 
»پیش بینی می شــود تا سال ۱۴۳۰ حدود ۳۰ درصد از 

جمعیت کشور به سن بالای ۶۰ سال برسند.«

بستری شدن ســالانه بیش از 300 هزار سالمند 
به دلیل سقوط و شکستگی

براساس گزارش هایی که بالاتر گفته شد جمعیت ایران 
از یک طرف با روند رو به رشــد سالمندی مواجه است، 
و از طرفی به دلیل شــرایط سنی و برخی بیماری ها این 
جمعیت سالمند گرفتار بیماری می شوند، ضمن این که 
برخی بیماری ها هم هســتند که نیاز به مراقبت به ویژه 
مراقبت های داخل منزل دارند، این درحالی ست که تعداد 
کم نفرات در یک خانواده، مهاجرت، ازدواج فرزندان، تک 
فرزندی و مواردی دیگر سبب شده که برخی سالمندان 
مجبور شوند این دوره از زندگی را در تنهایی و بدون بهره 
بردن از مراقبت های اطرافیان سپری کنند. هر ساله بیش 
از ۳۰۰ هزار سالمند در پی شکستگی های لگن یا ضربه 
مغزی ناشــی از زمین خوردگی در بیمارستانها بستری 
می شوند. در 9۵ درصد از موارد، علت شکستگی لگن در 
ســالمندان، زمین خوردن است. شکستگی لگن به طور 
چشمگیری خطر فوت افراد سالخورده را طبق آزمایش ها 
افزایش می دهد. یک نفر از هر ســه بزرگ سال بالای ۵۰ 
ســال، تنها در طول یکسال پس از شکستگی لگن فوت 
می کند. این خطر حتی پس از ده سال هنوز می تواند فرد 
آسیب دیده را تهدید کرده و او را دچار سختی های بسیار 
زیادی کند. کاهش توانایی حرکتی ناشــی از شکستگی 
می تواند منجر به کاهش کلی سلامت جسمی شود. این 
کاهش دامنه ی حرکتی می تواند منجر به عوارضی مانند 
زخم های عمیق، لختگی خون و زخم  بســتر شود که در 

نهایت ممکن است مرگبار و بسیار خطرناک باشند.
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تتلو برای اولین بار و با چهره تتو شده شناسنامه گرفت
کانال یوتیوب امیرتتلو با انتشــار پستی خبر داد: 
»اولین شناســنامه با چهره ای کاملا تتو شده« در 

تاریخ ایران ثبت شد.
 شناســنامه جدید برای » امیر تتلو« صادر شــده 
است. شناسنامه جدید با عکس صورت کامل تتو 
شــده در شرایطی صادر شده که اخباری مبنی بر 
برخی گشایش ها در روند پرونده امیر تتلو در حال 

انتشار است.
صفحه یوتیوب امیرتتلو با انتشار این تصویر نوشت: 
»اولین »شناسنامه با چهره ای کاملًا تتوشده« در 
تاریخ ایران ثبت شــد! تبریک بــه همه ایرانیان و 
دولت محترم که بار دیگر نشان دادیم، ما ایرانیان 
و مســئولانمان می توانیم به تنوع سلیقه ها احترام 
بگذاریــم و محدودیت هــا را کنار بزنیــم. قطعا 
برای داشــتن شخصی با داشــتن تتو هایی با این 
حجــم رنگ و طراحی های فــوق العاده در جهان 
بهترینیــم! درحالی که بســیاری از کشــور ها در 
پذیرش عکس های پاسپورت با تتوی کامل دچار 
محدودیت های جدی هســتند، این شناسنامه در 

ایران، با حمایت و همراهی مســئولان ثبت احوال 
و بــا عکس چهره ای کاملا تتوشــده، به نام »امیر 

تتلو« ثبت شد.
یادآوری: قطعا به یاد دارید سال های گذشته امیر 
تتلو برای گرفتن پاســپورت با مشــکلات فراوانی 
روبرو بود و در نهایت نیز فقط با عکسی بدون تتو 
مجوز دریافت کرد، اما امروز، این حرکت بی سابقه 
را باید تحولی در نگاه رسمی به تتو و تنوع سبک 

زندگی دانست«.

حاشیه

همدلی| آبتین کیان: در پی تغییرات ساختاری 
و مدیریتی در جشنواره فیلم فجر، بار دیگر بخش 
بین الملل این رویداد از بخش ملی جدا شــده 
و منوچهر شاهســواری به عنوان دبیر چهل و 
سومین دوره جشنواره منصوب شد. این تصمیم 
در راستای تقویت دیپلماسی فرهنگی و حضور 
مستقل سینمای ایران در عرصه جهانی اتخاذ 
شده است. طی سال های اخیر، جشنواره فیلم 
فجر شاهد تغییرات متعددی در بخش بین الملل 
بوده اســت. در ابتدا و تا ســال ها، این بخش به 
صورت مســتقل برگزار می شــد، اما با آغاز به 
کار دولت ســیزدهم، به منظور کاهش هزینه ها 
و تمرکز بیشتر بر بخش ملی، بخش بین الملل 
به جشنواره ملی ادغام شد. این ادغام، اگرچه با 
هدف بهبود مدیریت و انسجام جشنواره انجام 
شد، اما در عمل نتوانست انتظارات را برآورده کند 
و با انتقادات گســترده ای از سوی سینماگران و 

کارشناسان همراه بود.
برگــزاری بخش بین الملل در ســه دوره اخیر، 
نسبت به دوره های پیشین که به صورت مستقل 
برگزار می شــد، از کیفیت پایین تری برخوردار 
بود. این موضوع باعث شد برخی از کارشناسان، 
ادغام این دو بخش را اقدامی عجولانه و ناسازگار 
با اهداف بین المللی ســینمای ایران بدانند و بر 
جداسازی دوباره تأکید کنند. حال با جداسازی 
دوباره بخش بین الملل، قرار اســت این رویداد 
سینمایی با همکاری اتحادیه بین المللی انجمن 
تهیه کننــدگان فیلــم و در زمانی مشــخص، 
به صورت مســتقل برگزار شود. به نظر می رسد 
این اقدام با هدف بازگرداندن جایگاه جشــنواره 
بین المللــی فیلم فجر به جمع ۱۴ جشــنواره 
برتــر رقابتی جهان و بهره گیری از ظرفیت های 
سینمایی کشور در عرصه دیپلماسی فرهنگی 

صورت گرفته است.
در همین راســتا رائد فریدزاده، رئیس سازمان 
ســینمایی، در حکم خود برای شاهسواری بر 
استفاده از تجربیات گذشته و همکاری تمامی 
صنوف سینمایی برای برگزاری موفق این رویداد 
تأکید کرده است. او همچنین از تلاش های محمد 
خزاعی، دبیر پیشین جشنواره، در فراهم سازی 
مقدمات برگزاری این دوره قدردانی کرده است. 
در مجموع، به نظر می رســد جداسازی مجدد 
بخش بین الملل تلاشی است برای بازگرداندن 
اعتبــار و کیفیت این رویــداد جهانی و تقویت 

حضور سینمای ایران در عرصه بین المللی.
تغییراتی برای بهبود یا کارنامه دولت؟

این تصمیم همچنین نشانه ای از تغییر رویکرد 
دولــت چهاردهم در مدیریت فرهنگی و هنری 
کشور است. با تأکید بر اهمیت سینما در پیشبرد 
دیپلماســی فرهنگی و تصویرســازی مثبت از 
ایران در سطح جهانی، برگزاری مستقل بخش 
بین الملل جشنواره فیلم فجر می تواند فرصت های 
بیشتری برای تعاملات فرهنگی و سینمایی با 
سایر کشورها فراهم آورد. در سال های گذشته، 

حضور فیلمسازان خارجی و آثار بین المللی در 
جشــنواره فیلم فجر به ســینمای ایران امکان 
می داد تا نه تنها با جریان های جهانی ســینما 
آشنا شود، بلکه فرصتی برای معرفی سینماگران 
ایرانی به جهانیان نیز ایجاد کند. جداسازی دوباره 
این بخش می تواند به بازگرداندن این تعاملات 
و حتی افزایش توجهات بین المللی به سینمای 

ایران کمک کند.
با توجه به انتقادهایی که در ســال های اخیر به 
ادغام بخش بین الملل وارد شــده بود، بسیاری 
از سینماگران و کارشناسان امیدوارند برگزاری 
مســتقل آن بار دیگر کیفیت و استانداردهای 
این رویداد را ارتقا دهد و شاهد حضور پررنگ تر 
ســینماگران و آثار برجســته جهانــی در این 
رویداد باشیم. برگزاری مستقل بخش بین الملل 
همچنین می تواند فرصت بیشتری برای داوری 
و ارزیابــی دقیق تر آثار بین المللی فراهم آورد و 
جشنواره را به بستری معتبرتر و گسترده تر برای 

معرفی آثار فاخر تبدیل کند.
در نهایت، منوچهر شاهســواری، به عنوان دبیر 
جدید جشنواره فیلم فجر، با تجربه گسترده در 
حوزه سینما و مدیریت فرهنگی، وظیفه سنگینی 
را در احیای جایگاه بین المللی این جشنواره بر 
عهده دارد. انتظار می رود با برنامه ریزی دقیق و 
بهره گیری از حمایت های صنوف سینمایی، این 
دوره از جشنواره فیلم فجر بتواند با دستیابی به 
اهداف تعیین شــده، فصلی جدید در تاریخ این 
رویداد رقم بزند و نقش مؤثرتری در دیپلماسی 
فرهنگی ایران ایفا کند. این تغییرات نویدبخش 
افزایش کیفیت و استانداردهای جشنواره فیلم 
فجر است و با توجه به برنامه های اعلام شده، به 
نظر می رســد که بخش بین الملل آن امسال به 
شکل جدیدی برگزار خواهد شد که شاید فصل 

تازه ای را برای این رویداد سینمایی رقم بزند.
با توجــه به رویکرد جدید دولــت چهاردهم و 
انتصاب منوچهر شاهسواری، انتظار می رود چهل 
و سومین دوره جشــنواره فیلم فجر، به ویژه در 
بخش بین الملل، با تحولات تازه ای مواجه شود 
که می تواند این جشــنواره را دوباره در ســطح 

جهانی مورد توجه قرار دهد. جداســازی بخش 
بین الملل فرصتی ایجاد می کند تا جشــنواره 
به جایگاهی برســد که با حضور آثار سینمایی 
متنوع و نمایندگان کشورهای مختلف، تعاملات 

فرهنگی و هنری گسترده تری را به وجود آورد.
علاوه بر این، برگزاری مستقل بخش بین الملل 
به تیم برگزارکننده این امکان را می دهد که بر 
انتخــاب و داوری دقیق تر فیلم ها تمرکز کنند 
و اســتانداردهای بین المللی تــری را در فرآیند 
ارزیابی آثار لحاظ کنند. این می تواند باعث شود 
جشــنواره فیلم فجر در رقابت با جشنواره های 
معتبر بین المللی جایگاه مناسبی به دست آورد 
و علاوه بر تأثیرگذاری بر سینمای ایران، بتواند 
پذیرای سینماگران و هنرمندان برجسته جهانی 

نیز باشد.
از ســوی دیگر، ایــن جداســازی می تواند به 
تماشــاگران داخلی و خارجی فرصت بیشتری 
برای مشــاهده و تحلیــل آثار ســینمایی از 
کشــورهای مختلف بدهد و از آنجا که یکی از 
اهداف اصلی جشــنواره های بین المللی، ارتقای 
سطح آگاهی و درک فرهنگی میان ملت هاست، 
این تغییرات می تواند دستاوردهای مثبتی در این 
زمینه داشته باشد. با وجود چالش ها و انتقادهایی 
که در سال های گذشته نسبت به ادغام این دو 
بخش وجود داشت، این جداسازی می تواند بار 
دیگر تجربه مستقل و پررنگ بخش بین الملل را 
به جشنواره بازگرداند و به نوعی به افزایش اعتبار 
و تأثیرگذاری این رویداد در ســینمای جهانی 
کمک کند. در نهایت، چشم انداز جشنواره فیلم 
فجر با مدیریت جدید و سیاست های تازه دولت 
چهاردهم، نویدبخش دوره ای پویا و پربار برای این 
رویداد فرهنگی است؛ دوره ای که در آن جشنواره 
می تواند نه تنها در داخل کشــور بلکه در سطح 
بین المللی بدرخشــد و نقش فعالی در معرفی 
سینمای ایران به جهان ایفا کند. این تغییرات، 
اگر به خوبی اجرا شوند، می توانند جشنواره فیلم 
فجر را به نقطه عطفی در تاریخ سینمای ایران 
تبدیل کنند و فرصتی برای ارتباطات فرهنگی و 

هنری گسترده تر فراهم آورند.

آزمون و خطای دوباره در بزرگترین رویداد سینمایی ایران

جداسازی بین المللی از ملی در فجر

همدلی| کورش شــیرازیان: بررســی آمار فروش و تولید خودرو در 
ایران نشان می دهد سه خودروســاز بزرگ کشور، ایران خودرو، سایپا و 
پارس خودرو، با مشکلاتی در فروش و تحویل خودرو به مشتریان مواجه 
هستند. در هفت ماهه اول امسال، میزان فروش این شرکت ها ۴9۲ هزار 
و ۷۶۳ دســتگاه بوده که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته، کاهش 
پنج درصدی را تجربه کرده است. این در حالی است که تولید خودرو در 
این بازه زمانی به ۵۱۰ هزار و ۶۷۲ دستگاه رسیده و نشان دهنده دپوی 

بیش از ۱۸ هزار خودرو در پارکینگ های این شرکت ها است.
در حالی که تقاضای زیادی برای خودرو در بازار ایران وجود دارد، فروش 
خودرو در این ســه شــرکت با کاهش همراه بوده است. ایران خودرو با 
فروش ۲۸۴ هزار و ۲۳9 دســتگاه در این مدت، نسبت به سال گذشته 
افت ۲ درصدی را ثبت کرده است. سایپا نیز با کاهش ۸ درصدی، ۱۵۱ 
هزار و 9۴۱ دســتگاه خودرو فروخته و پارس خودرو با فروش ۵۶ هزار و 

۵۸۳ دستگاه، ۱۲ درصد کاهش داشته است.
چرا خودرو دپو می کنند؟

کاهش فروش و دپوی خودروها می تواند ناشــی از عوامل متعددی باشد. 
صادر نشدن مجوز شــماره گذاری به موقع، کمبود قطعات مورد نیاز برای 
تکمیل خودروها و حتی دپوی عمدی خودروها به منظور حفظ قیمت در 
بازار، از جمله دلایلی اســت که به این معضل دامن می زند. به طور مثال، 
ایران خودرو اعلام کرده ۴ هزار و ۴۸۴ دســتگاه خودرو تولید کرده که به 
دلیل مشــکلات مختلف هنوز تجاری سازی نشده اند. سایپا نیز با دپوی 9 
هزار و ۲۵۲ دســتگاه خودرو به دلیل تکمیل نشدن فروش و مشکلات در 
تحویل مواجه اســت. پارس خودرو هم ۲ هزار و 9۱9 دســتگاه خودروی 
تولیدی خود را به دلیل مشــابه، در پارکینگ ها نگه داشته است.بر اساس 
آمار منتشر شــده، بیشــترین میزان فروش خودرو در این مدت مربوط 
به خانواده های مختلفی از محصولات بوده اســت. خانوادهX۲۰۰  شامل 
مدل هایی چون تیبا، کوییک و ساینا، با فروش ۱۱۶ هزار و ۵۱۳ دستگاه 
در صــدر فروش قرار دارد. پس از آن، خانواده پــژو با فروش ۱۰۱ هزار و 
9۸۶ دستگاه و گروه سورن با ۶۲ هزار و 99۳ دستگاه فروش در رتبه های 
بعدی قرار دارند.برای کاهش دپوی خودروها و بهبود وضعیت فروش، لازم 
که شرکت های خودروساز و نهادهای نظارتی در تأمین به موقع قطعات و 
تســریع در صدور مجوزهای شماره گذاری، اقدامات مؤثرتری انجام دهند. 
علاوه بر این، شفاف سازی فرایند تحویل خودروها به مشتریان و نظارت بر 
روند فروش و عرضه نیز می تواند به کاهش فشار بر بازار خودرو کمک کند. 
با این حال، ادامه این وضعیت می تواند به کاهش اعتماد عمومی نسبت به 
خودروسازان منجر شود و بازار خودرو را با چالش های بیشتری مواجه کند.

پیامدهای منفی دپوی خودروها بر بازار
دپوی خودروها در پارکینگ های ایران خودرو، ســایپا و پارس خودرو نه 
تنها موجب کاهش عرضه و افزایش قیمت در بازار می شــود، بلکه باعث 
ایجاد نارضایتی و کاهش اعتماد عمومی نســبت به این خودروســازان 
نیز شده است. بســیاری از مصرف کنندگان که ماه ها در انتظار تحویل 
خودروهای خود هستند، با تأخیرهای پی درپی و نبود شفافیت در فرایند 
تحویل مواجه اند. این مســئله منجر به بروز مشکلات اقتصادی برای آن 
دسته از خریدارانی شده که خودرو را با هدف سرمایه گذاری و جلوگیری 
از کاهــش ارزش پول خود خریداری کرده انــد، اما اکنون به دلیل نبود 

شفافیت و تحویل به موقع، با ضرر مواجه می شوند.
نقش قیمت گذاری دولتی

یکی دیگر از عوامل مؤثــر در دپوی خودروها، بحث قیمت گذاری دولتی 

است. در سال های اخیر، دولت به منظور کنترل قیمت ها، به قیمت گذاری 
دســتوری روی آورده که خودروســازان را موظف به عرضه محصولات با 
قیمت های مشــخص و پایین تر از قیمت بازار کرده است. این سیاست به 
خودی خود موجب ایجاد اختلاف قیمت میان بازار آزاد و قیمت کارخانه 
شــده و باعث که برخی خودروسازان ترجیح دهند محصولات خود را به 
صورت انبــوه عرضه نکنند. این روش عملا باعث ایجــاد رانت و افزایش 
واسطه گری در بازار شده، چون خودروهایی که به مشتریان حقیقی تحویل 
داده نمی شــوند، به طرق مختلف وارد بازار آزاد شده و با قیمت های بالاتر 
به فروش می رسند.یکی از چالش های اساسی دیگر که به دپوی خودروها 
دامن زده، کمبود قطعات مورد نیاز برای تکمیل خودروها است. با توجه به 
محدودیت های واردات و مشکلات تامین قطعات از خارج از کشور، بسیاری 
از خودروهای تولید شده ناقص باقی مانده اند و تا زمان تأمین قطعات، امکان 
تجاری ســازی آن ها وجود ندارد. این مسئله که بیشتر ناشی از تحریم ها و 
مشکلات ارزی است، باعث شده روند تولید و تحویل خودروها با اختلالات 
جدی مواجه شود. برخی خودروهای دپو شده در پارکینگ ها، حتی دارای 
قطعات اولیه ای مانند سیستم های الکترونیکی و بخش های ایمنی ناقص 

هستند و بدون آن ها امکان عرضه به مشتریان نیست.
عمدی در کار است؟

یکی از اتهامات مطرح شده علیه خودروسازان، دپوی عمدی خودروها با 
هدف حفظ قیمت در بازار است. برخی کارشناسان و فعالان بازار معتقدند 
خودروسازان با نگه داری عمدی خودروها در پارکینگ ها و امتناع از تحویل 
به موقع سعی دارند از عرضه بیش از حد جلوگیری کرده و قیمت ها را در 
بازار آزاد کنترل کنند. این اقدام موجب کاهش رقابت، کاهش شفافیت 
بازار و ایجاد انحصار برای این شرکت ها می شود، چرا که مصرف کنندگان 

مجبور به خرید خودرو با قیمت های بالاتر از نرخ رسمی می شوند.
بــرای حل معضل دپوی خودروها و بهبود وضعیت بازار خودرو در ایران، 
اقداماتی از سوی دولت و خودروسازان مورد نیاز است. خودروسازان باید 
ملزم به اطلاع رســانی شــفاف به خریداران در مورد وضعیت خودروها، 
زمان تحویل و دلایل احتمالی تأخیر شوند. این اقدام می تواند به کاهش 
نارضایتی و افزایش اعتماد عمومی کمک کند. با رفع موانع موجود بر سر 
راه واردات قطعات و حمایت از تولیدکنندگان داخلی برای تولید قطعات 

مورد نیاز، امکان تکمیل خودروهای دپو شده فراهم خواهد شد.
دولــت می تواند بــا همــکاری خودروســازان، مدل هــای جدیدی از 
قیمت گذاری منعطــف را اجرا کند که هم منافع مصرف کنندگان و هم 
منافع تولیدکنندگان را تأمین کند. از این طریق، خودروسازان نیز انگیزه 
بیشتری برای عرضه محصولات خواهند داشــت. با بازنگری در قوانین 
مرتبط با انحصار و ارائه مجوز به شرکت های کوچک تر برای ورود به بازار، 
می تــوان رقابت در بازار خودرو را افزایش داد و از قیمت گذاری نامتعادل 

جلوگیری کرد.

دلیل اصلی گرانی و کمبود در بازار چیست؟

خودروهایی برای دپو!

 کتابسرای مجتبی جباری 
رفع پلمب شد

کتابسرای مجتبی جباری که به دلیل برگزاری یک مراسم 
موقتا پلمب شده بود، رفع پلمب شد.در پی برگزاری جلسه 
ملاقات مردمی با لیلی گلســتان و عبور از خط قرمزها، 
کتابســرای راوی متعلق به مجتبی جباری موقتا پلمب 
شد، اما از آنجایی که اشتباهی متوجه مدیریت کتابسرای 
»راوی« نبود، این کتابسرا رفع پلمب شد.کتابسرای راوی 
متعلق به مجتبی جباری است که طی روزهای آینده با 

منصب معاونت ورزشی به استقلال برمی گردد.

خانه کتاب


